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آسیب شناسی اعدام در ملاء عام
به زبان دیگر، امروزه کم تر از بیســت کشور در دنیا 
به اجرای این مجازات آن هم در شــرائط خاصّ روی 
خوش نشــان داده اند که آن ها هم به تدریج در حال 
تغییر موضع و تبدیل آن به مجازاتِ های ســنگین و 
در این میان حبس ابد هســتند. و امیّدوار کننده تر 
آن که در حال حاضر در کم تر کشوری مجازاتِ اعدام 
با طنابِ دار در دیدِ شــهروندان آن گونه که کشور ما 

مرسوم است در حقّ محکومان به اجرا درمی آید.
بدیهی است که ســخن از نفی مجازات و حمایت 
از قانون شــکنان و مجرمان نیســت، چه، از پیدایشِ 
نخستین اجتماعات بشری تا به امروز و تا بوده و نبوده 
در راستای اجرای عدالت، تامین امنیّت و ایجاد نظم، 
رعایتِ قاعده و قانون متناسب با خواسته ها و نیازهای 
شهروندان با بهره گیری اصولی از عناصر مثبت فرهنگ 
و لحــاظ کردن زمان و مکان شــرطِ بنیادی زندگی 

جمعی بوده است.
از یــاد نبریم، تا قانون بوده، قانون شــکن هم بوده 
است و هیچ جامعه ای برَی از تخّلف و جرم و جنایت 
نبوده و نیست. از طرفی برخورد با متّخلفان، مجرمان 
و جنایــت کاران در جهــت صیانــت از کیان جامعه 
اجتناب ناپذیر بوده و آنچه تفاوت در عمکردها را نشان 
می دهد، همانا سازوکار وابزارهای لازم و متناسب در 
این برخوردها و چگونگی به کارگیــری آنها با هدفِ 

اصلاح و تربیت و بازدارندگی است.
ســخن از آثار و تبََعاتِ ناخواسته و زیان بارِ مجازاتِ 
اعــدام در ملاء عام از نظر روانی اجتماعی و فرهنگی 
اســت. از تصاویر خشــن با پیامدهای ناخوشایند در 
زندگی فردی و اجتماعی شهروندان به ویژه خانواده ها، 
بستگان و  آشنایان آنان بگیر تا، تغییرِ ناگهانی وضعیّت 

روحی و روانی جماعتی از پیکره جامعه.  
به راســتی ما را چه شده است در مرگِ دیگری ولو 
یک مُجرم، این گونه بر سرِ ذوق آمده و بدون کم ترین 
احساس درد، آخرین لحظات جان کندن جان داری را 
با خونسردی هر چه تمام تر به تماشا می نشینیم؟ ما 
را چه شده است، فارغ از احساسِ مسئولیّت انسانی- 
اخلاقــی این گونه از تعهّدِ خویش در جایگاه انســانِ 
مسئول شانه خالی کرده و نسبت به نتایجِ خشونت بارِ 
ناشی از به کارگیری چنین روش هایی بی تفاوتیم؟ چرا 
از گل آلود شدنِ سر چشمه غافل مانده و همچنان به 
پائین دست نگاه کرده و با آن وَر می رویم؟ کجای شیوه 
اجرای این مجازات در قالبِ چنین نمایش عمومی و 
دهشــتناک، وجه ترمیمی و به قول جناب دادستان 
شهرســتان مراغه » جنبه پیشگیری و بازدارندگی« 
دارد؟ کجای به کارگیری روش هایی از این دســت به 

پیشگیری انجامیده که این یکی  آخرینش باشد؟
به کار گیری روش های خشــن اینچنینی از دریچه 
آسیب شناسی اجتماعی، جرم شناسی و روان شناسی 
کیفری و نیز تجربه تاریخ به هیچ وجه با پیشــگیری 
مورد نظر پاره ای از مسئولان نسبتی نداشته و بیش از 

آنچه درمان باشد، خود به زایش درد تازه می انجامد.
در مبحث آسیب های اجتماعی، پیشگیری مرحله ای 
بعد از ریشه یابی و قبل از درمان است. به عبارت دیگر 
برای رســیدن به نتیجه مطلوب، ابتدا می بایستی به 
ریشه یابی آســیب ها و پیدا کردن علّت ها، عامل ها و 
انگیزه ها در ارتکاب جرم نظر داشت، آنگاه به پیشگیری 
همّت گماشــت و درمرحله آخر، درمان مناسب را با 
توّجه بــه وضعیّت عمومی »بیمارِ اجتماعی« برای او 

تجویز کرد.
اعدام آن هم  با این شــکل نه درمان درد اســت و 
نه بازدارندگی دارد، چرا که  اگر داشــت امروزه شاهد 

کاربرد مکرر این مجازات در کشور نمی بودیم.
اعــدام در برُهه ای از تاریخ اجتماعات بشــری و تا 
همین یک سده پیش شاید که توانسته است نقشی 
را در ایجــاد امنیّت آن هم در قالب رعب و وحشــت 
به صورت مقطعی ایفاء نماید، ولی در عصر حاضر این 

کارایی را از دست داده است. 
شکل و شــیوه اجرای مجازاتِ اعدام در ملاء عام با 
کدام قاعده شرعی، قانونی، عرفی و اخلاقی همخوانی 

دارد؟ 
کــدام  یــک از یافته هــای علمــی در حوزه های 
جُرم شناســی نوین، آسیب شناسی و جامعه شناسی 
جنایی، چنین روشی را تائید و نتیجه آن را در جهتِ 
خیر و صــلاح جامعه ارزیابی کرده اســت؟ اگر قرار 
اســت، مجازات اعدام جنبه بازدارندگی داشته باشد، 
چرا آن گونه که شــاهدیم تا کنون نتیجه ای از به کار 
گیری این مجازات حاصل نشــده و بر خلاف انتظار 

صفِ محکومان به اعدام روزبه روز بلندتر شده است؟!
چگونه  و با کدام سازوکارِ اصولی قادر خواهیم بود، 
آثارِ سراسر آسیبِ تماشای چنین صحنه های هولناکی 
را از ذهن و خاطره تلخِ تماشــاگران  این نمایش های 

بدآموز، به ویژه کودکان و نوجوانان، بزدائیم؟
 اگر قبول داریم، که مجازات جنبه شخصی دارد -که 
دارد- پس به کدامین اســتدلال حقوقی ترکش های 
سنگین این مجازات باید »جمعِ« بی خبر از همه جا و 

بی گناه را نیز هدف قرار دهد؟
تئوری »چرخش« درجُرم شناسی و جامعه شناسی 
جنایی خشــونت را زاده خشــونت می داند. چرا و با 
کدامین منطق این همه پافشــاری می کنیم تا از دلِ 
خشونت  محصولی به نامِ اصلاح و بازدارندگی بیرون 
بیاوریــم؟ اگر مجرم را در چارچوب قانون مســتّحق 
مجازاتِ ســنگین یعنی ســلبِ حیات می دانیم، چرا 
اجرای مجازاتش را به کف خیابان حوالت می دهیم؟ 
عدالت را با مصلحت میانه ای نیست، اجازه ندهیم، این 
اصلِ ارزشمند قربانی مصلحت گردد. این چه مصلحتی 
اســت، که خروجی اش پرخاشگری، نفرت و خشونت 

است!
در یک کلام؛ انداختن طنابِ دار به گردن مُجرم در 
ملاء عام، نه تنها به گرفتن»درسِ عبرت« منجر نمی 

شود که به کاشتن »بذرِ نفرت« خاتمه می یابد.

ادامه از صفحه اول

وجوه روانشناختی نامه »ویدا ربانی«
حتی اگر مســئولان زندان با نیت خیر و برای کمک 
و »آرام کردن« زندانی ها، چنین گشاده دســتانه، داروی 
روان پزشــکی را توزیع کرده باشند، باید بدانند که بازی 
با داروی اعصاب به شدت خطرناک است و هر تصمیمی 
درباره زمان مصرف، دوز مصرفی و قطع یا ادامه مصرف 
آن، باید و باید زیر نظر روانپزشــک باشــد تا تبعات آن 
کاهش یابد.ما دقیقا نمی دانیم که درگذشــت ناگهانی 
دو سه نفر بازداشــتی  اعتراضات پائیز گذشته چند روز 
بعــد از آزادی، متاثر از مصرف خارج از پروتکل دارو )در 
بازداشتگاه( و قطع ناگهانی آن)بعد از آزادی( بوده یا نه؛ یا 
به رفتارهای ایام بازداشت ربط داشته است یا نه. اما حتی 
اگر از این »کیس «ها بگذریم، توزیع داروی روان در زندان 
بدون تجویز روان پزشــک و همراهی روانشناس بالینی، 
خطای پزشکی بزرگی است که مستلزم پاسخگویی در 
نهادهای قانونی و البته سازمان نظام پزشکی و سازمان 

نظام روانشناسی است.
۳/ نکته دیگر، بحث افشای پرونده پزشکی خانم ربانی 
است. چنانچه خبر خبرگزاری میزان مستند به دست یابی 
به پرونده ایشان در خارج از زندان بوده باشد )و نه مستند 
به ویزیت و داروی داخل زندان(، لکه ننگ بزرگی بر دامن 
شــبکه بهداشت و درمان کشور اســت و روان پزشک یا 
روانشناسی که پرونده را از محرمانگی خارح کرده، باید 
پاسخگو باشــد. در غیر این صورت، همین اندک اعتماد 
مردم به رازداری و امانت داری روانشناسان، دچار خدشه 
بزرگی خواهد شــد و تبعاتی بزرگ تر و ویران گرتر  برای 
بهداشت روان مردم خواهد داشت. بنابراین بر انجمن های 
روانپزشکی و روانشناسی کشور است که به وظیفه اخلاقی 
و انسانی خود عمل کرده، و در این باره واکنش مناسب 
نشان دهند.در این موضوع مهم یک درخواست ۳بندی 
از جناب آقای محسنی اژه ای ریاست محترم قوه قضائیه 

لازم به نظر می رسد:
۱- خبرگــزاری میــزان را انذار دهند که از انتشــار 
جوابیه های این چنینی تحت هر انگیزه ای بپرهیزد؛ این 
رفتار علاوه بر غیراخلاقی و غیرشرعی بودن، بازتاب های 
وسیعی پیدا کرد که نه به صلاح زندانی است نه دستگاه 

قضا.
۲- موضوع بسیار مهم توزیع داروی روان در زندان ها 
را بررسی و راستی آزمایی کنند و صلاحیت شخصیتی، 
علمی و روانی پزشــک مورد اشــاره خانم ربانی، مامور 

پرخاشگر و خانم زندانبان را ارزیابی کنند.
۳- اگر ماموری )که نقش ضابط قضایی را دارد( با هر 
روشی، مبادرت به دست یابی غیرقانونی به پرونده پزشکی 
محرمانه ی زندانی )ویدا ربانی( در کلینیک های خارج از 

زندان کرده، دستور دهید بررسی و جبران شود.

ادامه از صفحه اول

امیدهای یک سفر میانجی گرانه 
همچنین آزادی سه کوهنورد آمریکایی بازداشت شده 
در ایران )ســارا شروود، شــین بائر و جاشوا فتال( و 
آزادی ملوانان انگلیسی در خلیج  فارس با میانجی گری 
ســلطان عمان صورت گرفت. سلطان نشــین عمان، 
میزبان مذاکرات محرمانه هســته ای، قبل از آغاز به 
کار دولــت روحانی و آغاز رســمی مذاکرات ۱+۵ با 
محوریت دکتر ظریف در سال ۲۰۱۳ بوده است. پس 
از فوت سلطان قابوس، سلطان هیثم بن طارق، پادشاه 
جدید عمان اعلام کرد که سیاست خارجی دوستانه و 
مسالمت آمیز این کشور در قبال کشورهای دیگر تداوم 
خواهد یافت. این امیدواری وجود دارد که این ســفر، 
بتواند باعث تنش زدایی بیشتر در روابط خارجی ایران 

و نیز پیشرفت مذاکرات هسته ای ایران بشود.

ادامه از صفحه اول

معاون هماهنگی امور زائرین و گردشگری 
اســتانداری فارس اعلام کرد که با دستور 
استاندار، خانه های مسافر استان ساماندهی 

می شود. 
محمد فرخ زاده در جلســه ای که با هدف 
بررســی وضعیت کنونی خانه های مسافر و 
برنامه ریزی برای ســاماندهی این خانه ها 
با حضــور متولیان امر برگزار شــد، گفت: 
می توان با ساماندهی آســیب ها، خانه های 
مسافر بدون مجوز را به فرصتی برای رشد و 
بالندگی صنعت گردشگری و تقویت اقتصاد 

توریسم در استان فارس تبدیل کرد.
 بــا بیان اینکه اســتاندار فارس دســتور 
ســاماندهی خانه های مســافر در کمترین 
زمــان ممکن را صــادر کــرده، گفت: در 
ســال های اخیر به رغم صحبت های مکرر 
درباره این موضوع، اما اقــدام درخور و اثر 

گذاری انجام نشده است.
با اشــاره به اینکه ســاماندهی  فرخ زاده 
خانه های مســافر نیازمند اقدامات عملیاتی 
و میدانی اســت، عنوان کرد: نخستین گام 
برای شــروع این مســیر به دســت آوردن 
اطلاعــات دقیــق و دســته بندی شــده 
از این خانه ها در ســطح شــهر شــیراز و 
شهرستان های فارس است.معاون هماهنگی 
امور زائرین و گردشــگری استانداری فارس 
ارائه خدمات درخور شــان استان فارس و 
شهر شــیراز به عنوان ســومین حرم اهل 
بیت)ع( به مسافران، زائرین و مجاوران عزیز 
را مهمترین هدف برای ساماندهی خانه های 

مسافر دانست.
جانشین استاندار فارس در شورای توسعه 
گردشگری با بیان اینکه بسیاری از افراد که 
صاحبان و گردانندگان مجموعه های اسکان 
مسافر و اجاره خانه مسافر هستند، اطلاعات 
کافی درباره شرایط و مزایای دریافت مجوز 

را ندارنــد، اظهار کرد: این موضوع نشــان 
می دهد توجه به مســئله آموزش در حوره 
گردشگری از اهمیت ویژه ای برخوردار است 

و باید بیش از گذشته مد نظر قرار گیرد.
او یادآور شــد: انجام اقدامات انگیزاننده و 
تشویقی بر اســاس برنامه ریزی مشخص و 
در نظر گرفتن همه جوانب قانونی می تواند 
برای خوداظهاری صاحبان خانه های  راهی 

مسافر بگشاید.
فــرخ زاده بــا تاکیــد بــر اینکــه هرگز 
نمی خواهیم رونق اقتصــادی و درآمدزایی 
در اســتان با مشــکل مواجه شــود، بیان 
کرد: با ســاماندهی و قانونمند شــدن خانه 
های مســافر تعداد زیادی شــغل در حوزه 

گردشــگری ایجاد می شــود و افرادی که 
تمایل به قرار گرفتن در چارچوب مقرررات 
را ندارند می توانند شــغل مناسب دیگری 

انتخاب کنند.
معاون استاندار فارس با اشاره به آمارهای 
ســفر و اســکان در نوروز، عنوان کرد: این 
آمارهــا از جمله اســکان روزانــه ۶۲ هزار 
نفر در کلاس های مدارس، نشــان می دهد 
وضعیت اقتصادی و تمایل مردم به ســمت 
اسکان در کمپ های شهرداری و مکان های 
کــم هزینه در ســفرها برده اســت. نصب 
باجه های اطلاع رســانی و ارائه خدمات به 
مســافرین و زائرین در ورودی های شهرها 
توســطبخش خصوصــی ، قیمــت گذاری 

مصــوب، ارائــه خدمات مطلــوب، رعایت 
بهداشــت و ضوابط اسکان حداقل های ارائه 

خدمات در این صنف است.
او ادامه داد: ایــن واقعیت می تواند پیش 
زمینــه ای برای اســتفاده از ظرفیت خانه 
های مســافر به نحو مطلوب باشــد چرا که 
بــه همان میزان تمایل به اســتفاده از این 
خانه ها نیز در مقایسه با هتل ها بیشتر شده 
است.فرخ زاده یادآور شد: معتقدیم تلاش ها 
و اقدامــات عملیاتــی کــه از ایــن پس با 
انجام می شود  همراهی دستگاه های متولی 
مشــکلات خانه های مسافر فاقد مجوز را به 
صفر نمی رســاند اما تغییرات مطلوبی را در 

پی خواهد داشت.

معاون استاندار فارس اعلام کرد: 

خانههایمسافرفارسساماندهیمیشود

اصفهان - مرادیان : قائم مقام مدیر عامل آبفای اســتان 
اصفهان در جلسه مسئولان بســیج خواهران حوزه ادارات 
شــهید رجایی، نقش بانوان را در فرهنگ ســازی مصرف 

بهینه آب در جامعه بسیار موثر دانست.
مجید حبیبیان با بیان اینکه رشد جمعیت، گسترش شهر 
نشــینی، افزایش سطح رفاه و فرهنگ زندگی مردم، توسعه 
کشاورزی و صنایع ســبب افزایش تقاضای آب شده است، 
تصریح کرد: مصرف بی رویه و بی جا امری غیرعقلانی است 
و در اسلام تاکید فراوان در جلوگیری از اسراف شده است. 
آن چه در ارتباط با مصرف صحیح مطرح شــده اســت کم 
مصرف کردن نیســت ، بلکه مصرف بهینه می باشد. الگوی 
صحیح مصرف یکی از فرهنگ های غنی اسلام است که می 
بایست با تقویت و افزایش آگاهی های مردم متحول گردد 
و این تحول میســر نخواهد شد مگر با افزایش آگاهی های 

عمومی و تخصصی در جامعــه به کودکان امروز که پدران 
و مادران آینده هستند.وی با اشاره به اهمیت صرفه جویی 
آب به ویژه توسط مادران و بانوان اعلام کرد: بعضی از افراد 
در خانواده ممکن است بر اثر وسواس دچار پر مصرفی آب 
باشــند، باید بدانیم که وسواس در مصرف بی رویه نقش به 
ســزایی دارد و اگر آن را درمان یا کنتــرل کنیم قطعا در 

مدیریت بهینه مصرف آب تاثیر گذار است.
حبیبیان با بیان اینکه با انجام کار فرهنگی باید در رفتار 
مصرفــی مردم به مرور زمان تغییر ایجاد کرد خاطرنشــان 
ســاخت: در این زمینه نقش بانوان پررنگ تر از سایر اقشار 
جامعه است. در صورت انجام کار فرهنگی تاثیرگذار، جامعه 
از وضعیت اســراف در منابع آبی به ســمت مدیریت بهینه 
مصارف هدایت خواهد شد که در این میان خوهران بسیجی 
در ادارات مــی توانند در ترویج فرهنگ صحیح مصرف آب 

نقش بســزایی ایفاء نمایند.در ادامه این نشســت فرمانده 
پایگاه بسیج خواهران آبفای استان اصفهان به فعالیت های 
انجام شده اشــاره و عنوان کرد: در حال حاضر ۱۲۰ تن از 
بانوان شاغل در آبفا عضو بسیج خواهران هستند که از این 
تعداد 48 نفر فعال و 7۲ نفر عضو عادی به شمار می آیند .

ریحانه نصراصفهانی افزود: بســیج خواهران آبفای استان 
اصفهان مشــارکت همیشــگی در جمع آوری کمک های 
نقدی در آزاد ســازی زندانیان غیر عمد همچنین در جمع 
آوری کمک های مومنانه به نیازمندان داشــتند. پویش نذر 
خون، پویش مادر و کودک با محوریت مدیریت مصرف آب، 
انتشار کلیپ ومحتوای فرهنگی عفاف و حجاب با هدف آگاه 
سازی مردم در فضای مجازی، همکاری در برگزاری یادواره 
شــهدای کارگری از جمله اقدامات دیگر بســیج خواهران 

آبفای استان اصفهان بوده است.

بانوان نقش موثری در فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در جامعه دارند

تقدیر از دختران شهدای دوران دفاع 
مقدس در آبفای استان اصفهان

اصفهان – فایزه مرادیان: در جلســه شورای فرهنگی و دینی و به مناسبت ولادت 
حضرت معصومه )س( و روز دختر، از دختران فرزند شهید شاغل در آبفای استان اصفهان 
تقدیر به عمل آمد.در این جلسه به موضوعات عفاف وحجاب پرداخته شد و مقرر گردید 
شــوراهای امر به معروف و نهی از منکر موضوع نظارت و اجرای شــاخص های عفاف و 
حجاب در میان کارکنان و متقاضیان خدمات را مورد برســی قرار دهند.گفتنی اســت: 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال ۱۳84، قانون راهکار های اجرایی گسترش فرهنگ 
عفاف و حجاب را به تصویب رســاند؛ قانونی ایجابی که ریشــه های فرهنگی بدحجابی و 
بی حجابی را مورد توجه قرار می دهد و هدف از ارائه آن، درونی و نهادینه کردن حجاب و 
عفاف با مشارکت و توجه جدی همه نهاد ها و دستگاه ها به صورت مستمر و هدفمند است 
و تمامی وظایف تخصصی دســتگاه های قانونگذار و اجرایی را در قبال موضوع حجاب به 
طور دقیق و مشخص بیان کرده است.مطابق این قانون ۲۶ دستگاه که تقریباً شامل تمامی 

دستگاه های مسئول می شود، در حوزه عفاف و حجاب مسئولیت دارند .
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سازمان 
آگهی ها


